

**80 (IV). Petition from the Bakweri Land Committee concerning the Cameroons under British administration**

*The Trusteeship Council,  
Having considered the petition from the Bakweri Land Committee (T/Pet.4/3),*

*Charges the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in West Africa with a full investigation of the problems raised in the petition, upon which the Visiting Mission would present its recommendations to the Council not later than the sixth session.*

*Forty-fourth meeting,  
23 March 1949.*

**81 (IV). Committee on Administrative Unions**

*The Trusteeship Council, in order to give early effect to General Assembly resolution 224 (III) of 18 November 1948,*

*Resolves:*

1. That a committee composed of the representatives of six members of the Council to be appointed by the President shall be established immediately to undertake forthwith preparatory work with the purpose of facilitating the investigation by the Council of questions arising in connexion with customs, fiscal, or administrative unions or federations and common services involving Trust Territories;

2. That the committee shall:

(a) Draw up an outline of the various aspects of the problem, including those aspects raised during the discussions of the Trusteeship Council and the Fourth Committee and plenary meetings of the General Assembly, with particular reference to those facts which will enable the Council to determine the compatibility of existing or proposed unions with the terms of the Charter and the Trusteeship Agreements and their effects on the political, economic, social and educational advancement of the inhabitants, on the status or political integrity of the Trust Territories, and on their separate development as distinct entities;

(b) Collect all available information in regard to the problem, and to this end approach the Administering Authorities concerned for all data which the committee may deem necessary, and obtain all other information from such other sources as it may deem appropriate;

(c) Transmit to the Council by 1 March 1949 the documentation available at that date, and report to the Council not later than three weeks before the opening of the fifth session.

*Fourth meeting,  
27 January 1949.*

**82 (IV). Question of the Trust Territories within the French Union**

*The Trusteeship Council,*

*Considering that the relations between France and the Territories under French trusteeship, as defined by French laws within the French Union, have attracted the attention of the Council and have appeared to it to justify a special study,*

**80 (IV). Pétition du Bakweri Land Committee (Comité des terres bakweris) concernant le Cameroun sous administration britannique**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant étudié la pétition du Bakweri Land Committee [Comité des terres bakweris] (T/Pet.4/3),*

*Charge la Mission de visite de l'Organisation des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale de procéder à une enquête complète sur les problèmes soulevés dans la pétition; la Mission de visite devra ensuite présenter ses recommandations au Conseil à la sixième session au plus tard.*

*Quarante-quatrième séance,  
23 mars 1949.*

**81 (IV). Comité chargé des unions administratives**

*Le Conseil de tutelle, en vue de donner effet prochainement à la résolution 224 (III) de l'Assemblée générale, en date du 18 novembre 1948,*

*Décide*

1. De créer immédiatement un comité composé de six membres du Conseil désignés par le Président et chargé d'entreprendre sans délai les travaux préliminaires permettant de faciliter l'enquête du Conseil sur les questions relatives aux unions ou fédérations douanières, fiscales ou administratives et aux services communs concernant les Territoires sous tutelle;

2. De donner à ce comité pour mandat

a) De préparer un aperçu des aspects divers du problème, notamment des points qui ont été soulevés au cours des débats du Conseil de tutelle, de la Quatrième Commission et de l'Assemblée générale siégeant en séance plénière, en portant particulièrement son attention sur les éléments de fait qui permettraient au Conseil d'apprécier si les unions déjà constituées ou envisagées sont compatibles avec les dispositions de la Charte et les termes des Accords de tutelle et quelles en sont les répercussions sur le progrès des habitants, dans le domaine politique, économique, social et culturel, le statut ou l'intégrité politique des Territoires sous tutelle, ainsi que les progrès distincts de ces Territoires en tant que tels;

b) De rassembler tous les renseignements qui existent en la matière et, à cette fin, de se mettre en rapport avec les Autorités intéressées chargées de l'administration pour obtenir toutes les données que le Comité pourrait juger nécessaire et se procurer toutes autres informations de telles autres sources qui lui paraîtraient indiquées;

c) De transmettre au Conseil, avant le 1er mars 1949, la documentation dont il disposera à cette date et de lui adresser un rapport à ce sujet trois semaines au moins avant l'ouverture de la cinquième session.

*Quatrième séance,  
27 janvier 1949.*

**82 (IV). Question des Territoires sous tutelle dans l'Union française**

*Le Conseil de tutelle,*

*Attendu que les relations entre la France et les Territoires sous tutelle française, telles qu'elles sont définies par les lois françaises dans le cadre de l'Union française, ont retenu l'attention du Conseil et lui ont paru justifier une étude particulière,*